
Vol gnumni er: 9 8 7 

STAATSCOMMISSIE VAN ADVIES INZAKE DE GRONDWET EN DE KIESWET 

Verslag van de 54c plenaire vergadering, gehouden op vrijdag 
6 november 1970, aanvang 14.15 uur in de grote vergaderzaal 
van het Ministerie van Binnenlandse Zaken, Binnenhof 19 te 
' s-Cfravenhage. 

Aanwezig: de heren Donner (voorzitter), Albrecht (tot 17.30 uur), 
Cals, Craraer, Daudt (vanaf 14,30 uur) mevrouw Fortanier-
De Wit (tot 17.30 uur), de heren Gruijters (vanaf 14.10 
uur), Van der Hoeven (vanaf 15.00 uur), Jeukens, Kan,. 
Meuwissen (tot 17.25 uur), De Pous, Prins, Scholten, 
Vcrbrugh en Witte. 

Voorts aanwezig; De heren Gritter (secretaris), Borman, Hartog, 
Hoekstra (notulist), Kist, mevrouw Schutte en 
de heer Went. 

!• Coucept-werkschcm a plenaire vergaderingen Staatscommissie (volg
nummer 976) 

Aan het schema wordt nog toegevoegd de reserve datum: 
18 december 1970. 
Hot schema wordt vervolgens goedgekeurd. Opgemerkt wordt, dat de 
tijd voor de omwerking van het rapport overgangsbepalingen erg 
krap is, gezien de tijdstippen, waarop de Ie en 2e lezing zijn 
gepland. 

2« Rapport Staten-Generaal, eerste lezing, (volgnummer: 960). 

^ e voorzitter geeft voor degenen, die op 30 oktober 
des avonds niet aanwezig zijn geweest, weer, hetgeen toen aan 
de ordo is geweest. Er is toen onder meer besproken, dat bij 
rechtstreekse verkiezing van de Eerste Kamer het argument vervalt 
om deze kamer wegens haar indirecte verkiezing bij grondwetsher
ziening niet te ontbinden. De vergadering heeft overwogen om de 
tweede lezing in een verenigde vergadering van de Staten-Generaal 
te doen plaatsvinden met als vereiste een meerderheid van twee
derden bij de stemming. Spreker wijst erop, dat de positie van 
de Eerste Kamer sterker wordt, als zij rechtstreeks gekozen wordt. 

Bladzijde 13 van het rapport (art. STG 4). 

•̂ e b.egr Cals antwoordt op de vraag van de voorzitter, 
of het tweede lid van artikel STG 4 wel in de Grondwet opgenomen 
dient te worden, dat deze bepaling van wezenlijk belang is. De 
Commissie Van Schaik had een dergelijke bepaling ook in haar voor
stellen opgenomen. 
In het eerste lid, dat overgenomen is uit het Tweede rapport, 

- dient -
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dient "gronden" gewijzigd te worden in "grenzen". 

De voorzitter merkt ten aanzien van het derde lid op, dat 
de daarin vervatte materie aanzienlijk vereenvoudigd is ten op
zichte van de huidige grondwettelijke regeling. Hij vraagt zich 
af, of het niet wenselijk zou zijn om ook hen, die een delict 
plegen in verband mot de uitoefening van het kiesrecht en daarvoor 
een vrijheidsstraf van minder dan 1 jaar hebben gekregen van het 
kiesrecht uit te sluiten. Vervolgens stelt hij de vraag, of nage
gaan is, hoe vaak het kiesrecht in de praktijk ontnomen wordt. 

De heren CaIs en Schol ten zijn van oordeel, dat dit erg 
weinig voorkomt. Hierbij wordt verwezen naar bladzijde 5 van de 
notitie inzake de uitsluitingen van het kiesrecht (volgnr. 784), 
waar staat, dat bij navraag op het Ministerie van Justitie is ge
bleken, dat na 1945 geen ontzettingen uit het kiesrecht bij rechter
lijke uitspraak hebben plaatsgevonden (behoudens de bijzondere 
strafrechtspleging). Daarvóór zijn ontzettingen slechts zeer spora
disch uitgesproken. 

De heer Schol ten is van mening, dat ontneming van het 
kiesrecht ook uitzondering moet blijven. Betreffende de grens van 
één jaar merkt hij op, dat deze weliswaar aanvechtbaar is, doch 
dat elke andere grens dat ook is. 

De heer Witte wijst op 2 aspecten: 
1. ontzetting uit het kiesrecht houdt ontneming van een grondrecht 

in. 
2. de regeling inzake de ontzetting kan gevolgen hebben voor de 

kwaliteit van de volksvertegenwoordiging. 

Beiden aspecten in aanmerking nemende, kan hij akkoord gaan met 
de regeling van het derde lid onder a. 
Ten aanzien van punt 2 merkt hij op, dat gezien de geringe mate, 
waarin ontzetting uit het actief kiesrecht plaatsvindt en gezien 
de omstandigheid, dat reeds automatisch selectie zal plaatsvinden 
vanwege de partijen die candidaten lijsten opstellen en vanwege de 
kiezers, van enig gevolg voor de kwaliteit van de Staten-Generaal 
geen sprake zal zijn. 

De heer De Pous vraagt, of ter beschikkingstelling van 
de regering ook onder vrijheidsstraf gerekend dient te worden. 

^ e voorzitter antwoordt, dat dit niet het geval is. 

De heer Kan vraagt zich af, of de opmerking van de 
heer Witte inzake het passief kiesrecht wei opgaat in het licht 
van de bepaling onder c van artikel STG 6. 

De heer Cals merkt op, dat artikel STG 6 de lijn van 
artikel STG 4 doortrekt. 

De heer Jeukens acht het juister om in het derde lid 
onder a te spreken van tenminste één jaar in plaats' van meer dan een 
jaar. Hiermede gaat de vergadering; akkoord. 

De voorzitter constateert vervolgens, dat er eenstemmig
heid bestaat in de commissie om de ontzetting uit de ouderlijke 
macht of voogdij als uitsluitingsgrond te laten vervallen. 

- Inzake -
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Inzake het vierde lid van artikel STG 4 vraagt de voor
zitter, of deze bepaling ervan uitgaat, dat zij die van hun vrij
heid beroofd zijn, wel kunnen kiezen, doch dat de wet de wijze, 
waarop dit geschiedt, regelt. 

De heer Cals merkt op, dat deze mensen niet uitgesloten 
zijn van het kiesrecht. Daarin ligt het verschil met het derde lid. 
Zij verkeren zonder nadere voorziening in de feitelijke onmogelijk
heid om te stemmen. De wet dient omtrent de al of niet uitoefening 
van het Kiesrecht regels te stellen. Aangezien het kiesrecht een 
grondrecht is, dient in de Grondwet voor eventuele niet-uitoefening 
van het kiesrecht een basis aanwezig te zijn. 

De voorzitter acht dit laatste geen doorslaggevend argu
ment, liet kiesrecht artikel, als voorgesteld door de staatscommissie, 
laat ook al beperking toe. Overigens zou de consequentie van het 
wel kunnen kiezen zijn, dat b.v. in huizen van bewaring propaganda 
gemaakt moet kunnen worden door politieke partijen. Zou het, mede 
met het oog hierop, niet beter zijn om in de Grondwet vast te leg
gen, dat het kiesrecht in beginsel niet wordt uitgeoefend, met 
openlating van de mogelijkheid dat de wet anders bepaalt. 

De heer Scholten wijst op de mogelijkheid van het stem
men bij volmacht. De wetgever zou dat, alsmede de gevallen, waar
in het kiesrecht niet uitgeoefend wordt, moeten regelen. Het maken 
van propaganda is geen probleem. De gevangenen hebben ook nu reeds 
radio, post en kranten. 

^ e voorzitter acht het een netelige zaak om de wet de 
uitzonderingen te laten regelen. Beter kan men zeggen, dat het 
kiesrecht niet wordt uitgeoefend, tenzij de wet anders bepaalt. 

De heer Grui j ters zegt, dat de bedoeling van de subcommis
sie is, dat in beginsel het kiesrecht uitgeoefend kan worden. De 
wet geeft daaromtrent dan nadere regelen. In de formulering van 
de subcommissie ligt een taakstelling besloten. Spreker acht het 
onelegant om in de Grondwet een beginsel neer te leggen en dan 
voor de onderhavige gevallen de zaak om te keren, zodat geen recht 
bestaat, tenzij de wet het anders regelt. 

De heer Cals ziet geen bezwaar tegen het laten stemmen 
bij volmacht. 

De heer Scholten ziet in het systeem van het verlenen 
van volmachten enerzijds het voordeel, dat het de mensen gemakke
lijk wordt gemaakt om te stemmen. Anderzijds dient te worden voor
komen, dat partijen een apparaat opzetten om volmachten binnen te 
slepen. 

^ e voorzitter heeft geen bezwaar tegen het verlenen van 
volmachten, waar dit mogelijk is. Als iemand echter 2 dagen voor de 
verkiezingen gevangen wordt genomen, is het niet meer mogelijk nog 
een volmacht te regelen. De vraag rijst dan, of het vierde lid 
v/el toelaat om hem niet te laten stemmen. 

De heer Cals wil wel meegaan met het voorstel van de 
voorzitter. In de toelichting zal echter duidelijk tot uitdrukking 
gebracht moeten worden, dat de wet er wel dient te komen. 

^ e voorzi tter wijst erop, dat de Kieswet bij aanvaarding 
van de voorstellen van de staatscommissie toch gewijzigd dient te 
worden. 

- De -
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De heer Grui;j tors wil bij voorkeur de in het rapport 
opgenomen formulering handhaven. Rijzen er moeilijkheden als 
door de voorzitter geschetst, dan moet de rechter beslissen. 

De heer Cals vraagt of de commissie het eens is met de 
bedoeling van de subcommissie om hen, die van hun vrijheid zijn 
beroofd, te laten stemmen. Zo ja, dan moet dit in de toelichting 
blijken. Spreker heeft dan geen bezwaar tegen de formulering van 
de voorzitter. 

De voorzitter stelt voor om te zoeken naar een formule
ring, die tot uitdrukking brengt, dat alleen gestemd kan worden 
in die gevallen, die de wet aanwijst. 

Aldus wordt besloten. 

Bladzijde 14 

Inzake de laatste alinea wijst de voorzitter erop, dat 
uit het voorstel om kiesgebieden te vermelden niet geconcludeerd 
mag worden, dat een verdeling van het land in enkele gebieden 
volgens de huidige Grondwet niet mogelijk is. 

Mevrouw Fortanier-De Wit herinnert eraan, dat een aan
tal leden van de staatscommissie tegen het voorstel als neergelegd 
in de tweede zin van het eerste lid van artikel STG 4 was. Daarover 
zou in het rapport ook iets dienen te worden vermeld. 

De voorzitter acht het beter op dit punt te verwijzen 
naar het Eerste en Tweede rapport, waarin de discussie over deze 
zaak is weergegeven. 

De heer Gruijters is van mening, dat het aanbeveling 
verdient om in het rapport dan wel te vermelden, dat zij die van 
mening zijn, dat een verdeling van het land in kiesgebieden thans 
niet ongrondwettig is, een desbetreffende grondwettelijke bepaling 
toch wel nuttig achten met het oog op het standpunt van die leden, 
die een dergelijke bepaling wel ongrondwettig achten. 

Besloten wordt de alinea te verduidelijken en te verkor
ten, met name door te verwijzen naar het Eerste en Tweede rapport. 

De heer W.i tte merkt op, dat bij rechtstreekse verkiezing 
van de Eerste Kamer problemen kunnen rijzen omtrent de verdeling 
van het land in kiesgebieden. Zijn er voor de Tweede Kamer 10 kies
gebieden, en zonden die ook voor de verkiezing van de Eerste Kamer 
dienen, dan zouden er voor de Eerste Kamer slechts 7 a 8 leden per 
gebied gekozen kunnen worden. 

^ e voorzitter is van mening, dat uit de bepaling van 
artikel STG 4, eerste lid niet afgeleid mag worden, dat de kies
gebieden voer de Eerste Kamer dezelfde moeten zijn als voor de 
Tweede Kamer. 

Besloten wordt dat dit in de toelichting opgenomen zal 
wrorden. 

- Bladzijde 15 -
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Bladzijde 15 

Inzake de derde alinea, laatste drie zinnen, merkt de 
voorzitter op, dat hetgeen daar is vermeld over het grondrechts-
karakter van het kiesrecht wat afgezwakt dient te worden. Bij 
de opneming van het kiesrecht onder de grondrechten is destijds 
gezegd, dat hierdoor niets veranderde. Men kan aan die opneming 
daarom geen argumenten ontlenen. 

De heer Cals acht de gebruikte formulering al zwak 
genoeg: het kiesrecht heeft meer reliëf gekregen. D.oe'Ö de opneming 
onder de grondrechten dienen de uitsluitingen een grondwettelijke 
basis te hebben en dienen ze bovendien beperkt te blijven. 

^c voorzitter acht het dan van belang, dat in de toe
lichting wordt opgenomen, dat die mening niet door iedereen wordt 
gedeeld. Persoonlijk is hij van mening, dat voor zover het de uit
sluitingen van het kiesrecht betreft, het geen verschil maakt 
of het kiesrecht al dan niet als grondrecht is geformuleerd. 

De heer Van der Hoeven ziet niet in, dat opneming onder 
de grondrechten tengevolge moet hebben, dat de beperkingen beperkt 
dienen te blijven. Wel dienen de uitsluitingen een grondwettelijke 
basis te hebben. 

De voorzitter is van oordeel, dat ze die grondwettelijke 
basis nu ook al moeten hebben. 

\ 
De heer Qlas is van mening, dat als het kiesrecht een 

grondrecht is, men 'voorzichtiger dient te zijn met de beperkingen. 
De voorzitter doet de suggestie om de passage te formu

leren als volgti het belang van het kiesrecht heeft meer reliëf 
gekregen door opneming onder de grondrechten; dit belang leidt 
er toe de beperkingen van dat recht beperkt te houden. 

Aldus wordt besloten. 
De heer Jeukens wijst op de (te) ruime mogelijkheden, die 

de wetgever heeft geschapen, onder meer in het Wetboek van Straf
recht, om beperkingen ten aanzien van het kiesrecht op te leggen. 
Een vermelding in de toelichting, dat de Staatscommissie daarop 
wijst, is wenselijk. 

Aldus wordt bes1 oten. 

Bladzijde 17 (artikel STG 6) 

De heer Cals vraagt, naar de mening van de staatscommissie 
ten aanzien van de kiesgerechtigde leeftijd in verband met de in
diening van het wetsontwerp inzake de leeftijd voor het passief 
kiesrecht door de regering. 

•̂ e yp.orzitter is van mening, dat men zich kan aansluiten 
bij het standpunt van de wetgever. 

De heer Cals wijst erop, dat de wetgever nog geen defi
nitief standpunt heeft. Van de zijde van de kamer is er aandrang 
tot een verlaging tot 18 jaar. De commissie zal zich moeten uit
spreken. 
Persoonlijk is hij, evenals de heren Daudt en Gruijters vóór de 
18-jarige leeftijd. 

^ e voorzitter vraagt, of men bezwaar heeft tegen het 
stellen van een andere leeftijdseis dan 18 jaar. 

- Mevrouw -
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Mevrouw Forbanier-De Wit acht deze leeftijd te laag. 
De heer Kan is het hiermede eens. Ilij onderschrijft de 

argumenten van de regering aangevoerd in de memorie van toelich
ting op het wetsontwerp, inzake de wenselijkheid een verschil 
te handhaven tussen de leeftijd voor het actief en de leeftijd 
voor het pa.ssief kiesrecht. 

De heer Witte vraagt zich af of er wel een leeftijd 
voor passief kiesrecht in de Grondwet moet staan. Indien iemand, 
ook al is hij erg jong, geschikt is om zitting te nemen, maken 
de partijen en de kiezers dat wel uit. Tegen de leeftijd van 
18 jaar heeft hij dan ook geen bezwaar. liet opent slechts een 
mogelijkheid. 

Mevrouw Fortani e r-De Wit voert aan, dat niet elke partij 
van zodanig niveau is, dat ze de geschikte mensen op de lijst 
plaatst. 

,\ De heer Ca1s is het eens met het standpunt van de heer 

. A — Witte.\J 
- b-'^l r f**v , De voorzitter zou als eis willen stellen het bereiken 

i *A . , | I v_ ' 

tfc * _ van de meerderjarigheidsgrens. Zolang de meerderjarigheidsgrens 
\^\\ >A-' nog geen 18 jaar is, kan deze leeftijd ten aanzien van het passief 

[t^^ic^\ kiesrecht complicaties met zich brengen, b.v. als de ouders geen 
^ ' ±y toestemming willen geven. Het stellen van zonder meer de meerder-
. v3r jarigheidsgrens heeft echter het nadeel dat wel b.v. de getrouwde 
*~^trV"' vrouw van 17 jaar in de kamer zitting kan nemen. 
^ De heer paudt handhaaft liever het oorspronkelijke voor

stel van de commissie: ten minste 18 jaar en tevens de leeftijd, 
waarop de meerderjarigheid aanvangt. 

Besloten wordt dit voorstel te handhaven. 

Artikel,._STG7 

^G voorzitter voert aan, dat het tweede lid betrekking 
heeft op de constitutionele incompatibilitej»t in verband met de 
grondwettelijke verdeling van de bevoegdheden tussen de organen, 
en dat het vierde lid betrekking heeft op die ambten, waarbij 
de bezwaren tegen een vereniging met het lidmaatschap van de 

- Staten-Generaal liggen in dat ambt zelf. 
-| Het ambt van burgemeester b.v. zou onder het tweede lid onderge
bracht dienen te worden, 
Op bladzijde 21 geeft de formulering van de tweede zin in de 
3e cilinea die betrekking heeft op de Commissaris van de Koning 
aanleiding tot de gedachte, dat het ambt van de Commissaris onder 
het vierde lid valt. Dit hoort naar het oordeel van spreker echter 
thuis onder het tweede lid. 

De heren Cals en Ŝ chol ten wijzen erop, dat in de subcom
missie aandacht aan deze vraagstukken is gegeven. De heer Cals 
zou bij voorkeur de commissaris onder willen brengen bij het 
vierde lid op grond van hetgeen is vermeld in noot 1 op bladzijde 21 

De heer Jenkens ziet het volgende onderscheid: 
voor het tweede lid ligt de sanctie in artikel W 1 van de Kieswet; 
voor het vierde lid i n het ontslag uit het andere ambt dan het 
k am e r 1 i dmaa t s c h ap . 

- De -
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De voorzitter merkt op, dat het S. E.R.-lidmaatschap een 
nevenfunctie is. Is het juist om dit onder de in het tweede lid 
opgenomen incompatibiliteiten te vermelden? Alle overige functies, 
daarin genoemd, zijn volledige functies. 

Volgens de heer Schol hen is de hieraan ten grondslag 
liggende overweging, dat er enige adviserende lichamen van zo groot 
gewicht zijn dat ze in de Grondwet genoemd worden. De leden daar
van dienen in het tweede lid genoemd te worden. 

De heer de Pous acht een betere argumentatie gewenst. 
Het al of niet genoemd zijn van een college in de Grondwet is een 
formele argumentatie. De Raad voor Ruimtelijke Ordening is ook een 
belangrijk advies-college. Waarom zouden de leden daarvan wel in 
het Parlement mogen zitten? Ten aanzien van de kroonleden van 
de S.E.R. is de gedragslijn van de Regering, dat dezen geen zitting 
hebben in de Kamers, terwijl er een ontwikkeling is, dat de vak
bondsleden alleen in de Eerste Kamer zitting hebben. 
Spreker zou zich als voorzitter van de S.E.R. van een standpunt
bepaling ter zake willen onthouden. 

De heer Grui.jters acht het onderscheid: al of niet ge
noemd in de Grondwet, van groot belang. Als een college zo belangrijk 
is, voor de functionering van de staat, dat het in de Grondwet ge
noemd wordt, dan dienen de leden daarvan ook niet in de Staten-
Generaal zitting te hebben. Spreker noemt in dit verband de Raad 
van State, wiens adviezen het hele terrein van de wetgeving bestrij
ken en de S.E.R., wiens adviezen betrekking hebben op het gehele 
sociaal-economische terrein. Omgekeerd zal een college in de Grond
wet genoemd moeten worden, als het belangrijk wordt. 
Spreker wijst erop, dat het onderscheid niet alleen op formele 
grond wordt aangebracht. Hij zou dit gaarne in de toelichting op
genomen willen zien. 

^ü VQorzitter ziet het buitensluiten van de leden van 
de S.E.R. als een verarming voor de Staten-Generaal. Het zitting 
hebben van deze personen zou een versterking van het gezag van de 
Staten-Generaal kunnen inhouden. Wat betreft het genoemd zijn in 
de Grondwet, merkt hij op, dat ook colleges als de Provinciale 
Staten en de gemeenteraad in de Grondwet genoemd worden. Het lid
maatschap hiervan wordt niet onverenigbaar verklaard. De belangrijk
heid van een college is op zichzelf geen juist criterium. Anders 
ligt het met de Raad van State en de Algemene Rekenkamer. De aard 
van de werkzaamheden van deze colleges brengt mede, dat het lid
maatschap daarvan en dat van de kamers niet verenigbaar zijn. 

De heer Seholten spreekt het argument inzake de verarming 
van de Staten-Generaal, indien daar geen S.E.R.-leden lid van zouden 
kunnen zijn, niet aan. Van wezenlijk belang is, dat de S.E.R. een 
bijzonder grote economische en politieke invloed heeft op de 
door de regering te nemen politieke beslissingen die in het parle
ment ter discussie worden gesteld. Een combinatie van beide functies 
zou tot onzuivere verhoudingen aanleiding kunnen geven. De feite
lijke ontwikkeling is trouwens al, dat ten aanzien van de Kroon
leden een combinatie niet gewenst wordt geacht. 

De heer Gruij tors acht het gebruikte argument van ver
arming van de Staten-Generaal doordat daar de invloed van S.E.R.-
leden zou worden gemist juist een argument om de leden van de 

- S.E.R. -
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S.E.R. in het tweede lid te handhaven. 
De heer Van der Hoeven is van mening, dat de argumenten, 

aangevoerd door de heer Schol ten, ook gelden voor andere organisa
ties, b.v, het z.g. groene front. Zij, die daartoe behoren, zitten 
wel in het parlement. Het zou onjuist zijn om alleen personen 
zonder nevenfuncties in het parlement op te nemen. Mensen met 
nevenfuncties kunnen juist een goede bijdrage leveren. Spreker 
is tegen het uitsluiten van de leden van de S.E.R, 

De heer Albrecht is wel voor het opnemen van de leden 
van de S.E.R. in het tweede lid. Er zijn weliswaar vele andere 
machtige organisaties, zoals het groene front. De invloed daarvan 
is inderdaad te groot, maar die situatie is moeilijk te bestrijden. 
Bij de S.E.R. is reeds een praktische ontwikkeling gaande, krach
tens welke kroonleden geen zitting meer hebben in de kamer. Spreker 
is voor een grondwettelijke regeling die een terugkeer naar de oude 
situatie niet mogelijk maakt. In de overwegingen dient ook betrok
ken te worden, dat cumulatie van functies beperkt dient te worden. 

De heer De Pous merkt op, dat het element van verarming, 
zowel voor de Staten-Generaal als voor de S.E,R., erin zit. Ook 
is er sprake van enige discriminatie van de S.E.R. ten opzichte 
van andore organisaties, zoals de vakbeweging, wier bestuursleden 
wel in de kamers mogen zitting nemen. 

Volgens mevrouw Fortanier-De Wit is hier geen sprake van 
discriminatie maar van onderstreping van de belangrijkheid van 
de functie. 

De heer Ĉ aj_s acht de bezwaren van de heer Van der Hoeven 
op zich wel terecht. De S.E.R. bekleedt echter een essentiëlere 
functie dan andere organisaties, Dit blijkt onder meer uit het 
feit, dat bij de debatben in de kamers de S.E.R, vaak een belang
rijke rol speelt. De regering kondigt veelal aan het advies van 
de S.E.R. af te wachten. Met de Raad voor Ruimtelijke Ordening is d 
veel minder het geval. Het gezag van vakbewegingsmensen is ook min
der dan dat van de leden van de S.E.R. 

De heer Albrecht vraagt, of de onderscheiding tussen 
het tweede en vierde lid dwingend is. Op grond van de motivering: 
ongewenste cumulatie van functies, zou men bepaalde functies onder 
kunnen brengen bij het vierde lid, b,v. het lidmaatschap van de 
Raad voor de Ruimtelijke Ordening, 

De lieer De Pous wijst erop, dat het vierde lid, spreekt 
van bezoldiging uit openbare kassen. Tenzij men het anders formu
leert, kan men de leden van de Raad voor Ruimtelijke Ordening 
daar niet onderbrengen. 

^ e voorzitter merkt op, dat men niemand mag uitsluiten 
van het lidmaatschap van de Staten-Generaal, tenzij er een regel
rechte verhindering bestaat voor de combinatie van beide functies. 
Hij stelt voor de leden van de S.E.R. niet in het tweede lid te 
vermelden. Vier leden, te weten: de heren Donner, van der Hoeven, 
Kan en Witte zijn voor schrapping. De heer De Pous brengt een 
blanco stem uit. Het lidmaatschap van de S.E.R. blijft derhalve 
in het tweede lid gehandhaafd. 

De heer Cramcr stelt vervolgens voor de vermelding van 
de minister en staeitssecretaris uit het tweede lid te schrappen. 

- Hiermede 
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Hiermede wil hij niet bereiken, dat deze functies en het kamer
lidmaatschap gecombineerd zullen worden. De mogelijkheid daartoe 
moet open blijven ter versterking van het wederzijds verantwoor
den jkheidsgevoel tussen reger ing en parlement. 
In de huidige situatie worden soms personen in een kabinet opge
nomen, die de draagwijdte van hun beslissing niet kunnen overzien. 
De regeringsverklaring wordt immers opgesteld door de formateur 
en de fractievoorzitters van de regeringspartijen. Wegens gebrek 
aan contact met de leden van de kamers ontstaan er soms fricties 
tussen kabinet en parlement. Een dergelijk contact wordt trouwens 
bijna als onoirbaar beschouwd. Er bestaat ook geen enkele noodzaak 
in de huidige situatie voor een aftredende minister zich beschik
baar te stellen voor het parlementaire werk. 
Om in deze situatie verbetering te brengen, dient de mogelijkheid 
tot combinatie aanwezig te zijn. Misschien wordt er niet veel ge
bruik van gemaakt. Een minister zonder portefeuille zou echter 
de speciale taak kunnen hebben om de contacten met het parlement 
te onderhouden. 

De heer Cals acht het in het algemeen nuttig om mogelijk
heden open te laten. Scheiding tussen minister- en kamerlidmaat
schap is echter wel noodzakelijk. 
liet ministerschap is te veeleisend om daarnaast ook kamerlid te 
kunnen zijn. Is de minister lid van de kamer, dan bestaat het 
risico, dat hij in beslag wordt genomen door partijpolitieke zaken. 
De ambtenaren maken dan de dienst uit op het departement. 
Ook uit een oogpunt van duidelijkheid en openbaarheid is een 
scheiding- wenselijk. Combinatie van beide functies kan leiden tot 

\r*~CL^ overleg binnenskamers. Wel is het wenselijk, dat de ministers uit 
het parlement voortkomen en dat ze na hun aftreden weer daarin 
gekozen v/orden, De ministers kunnen ook meer dan nu het geval is 
betrokken worden bij het opstellen van partijprogramma's. 

De heer De__P.p_u_s is van mening, dat een minister, die 
zijn aiiibt goed vervuil, weinig conflictstof zal hebben met de 
kamers. Er bestaat dan veel contact met kamerleden, ouder meer 
in de coiitmissievergaderingen. Het contact moet niet beperkt blijven 
tot de eigen fractie. 

De heer Cramer merkt op dat hij de combinatie minister
schap - kamerlidmaatschap niet dwingend zou willen voorschrijven, 
maar dat hij de ontwikkeling wil open laten. Spreker acht het be
toog van de heer de Pous van toepassing op de vakminister. Deze 
heeft contact met de Kamer, voor zover het zijn eigen departement 
betreft. De ministers hebben echter vaak geen notie van hetgeen 
zich afspeelt in de kamer. Bij zijn eerste optreden is de minister 
ook vaak een vreemdeling in de kamer. 
Betreffende de openbaarheid merkt spreker op, dat door een even
tuele combinatie van beide functies of door een beter contact 
het wederzijdse verantwoordelijkheidsgevoel bevorderd wordt. 

De heer Jeukens is van mening, dat de al of niet ver
enigbaarheid van de functies Minister-kamerlid een van de belang
rijkste zaken is, die het functioneren van het staatsbestel bepalen, 
In Engeland is de combinatie verplicht, In andere stelsels is ter
zake geen voorziening getroffen of wordt de combinatie onverenig
baar geacht. Sinds 1938 is de onverenigbaarheid in Nederland in de 
Grondwet opgenomen. Naar zijn mening dient men te kiezen tussen 

- de -
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de onverenigbaarheid of de verplichting tot combinatie van de 
functies, zoals in het Engelse stelsel. In de Nederlandse situatie 
met het veel partijenstelsel is geen middenweg mogelijk. Dit zou 
grote moeilijkheden en ongelijkheid scheppen in de kamers. 
De motivering van de heer Cramgr acht spreker C)ii ejr principieel genoeg 
om een wijziging voor te stellen. Het betoog van de heer Cramer 
zou meer op zijn plaats zijn bij de bespreking van de bepaling, 
dat de ministers met raadgevende stem zitting hebben in de kamers. 
Dat ligt meer op het praktische vlak. 

De heer Albrecht is het in praktische zin eens met de 
heer Cramer. Aan een combinatie van beide functies heeft hij geen 
behoefte. Dit vraagstuk wordt veelal bekeken in het licht van heb 
monisme en dualisme. Op grond van het dualisme komt men dan tot 
afwijzing van een mogelijke combinatie, alsof het dualisme in 
Nederland verplicht en principieel is. Het dualisme is echter een 
gevolg van een feitelijke ontwikkeling. Er moet een mogelijkheid 
tot flexibiliteit zijn. Uit dienhoofde kan hij meegaan met het 
standpunt van de heer Cramer. Een al te groot effect van dat stand
punt acht hij echter niet wenselijk. 

De heer Scho11en is van mening, dat, zodra een minister 
zonder portefeuille lid wordt van de kamer, de andere regerings
partijen ook genoodzaakt zijn een geestverwante minister zonder 
portefeuille in de kamer zitting te doen nemen. Dit zou een on-
w en s e 1 i j k e s i tuat i e z i j n. 

Mevr ouw Fo r t a a i e r-D e Wi t i s me t de he e r Cramer van meni ug, 
dat het kabinet soms niet weet wat er in de kamer leeft. Daar moet 
een oplossing voor gevonden worden. Overigens levert een intensief 
contact tussen kamerleden en ministers wol het probleem op, dat 
er een conflict van plichten kan optreden. 

De heer Gruijters wijst op de controle functie van de 
Staten-Generaal. De functie van bestuurder en controleur moet men 
scheiden. Dit sluit contact met elkaar niet uit. Ook ondanks dat 
contact kan verantwoording in het openbaar plaatsvinden. Over dit 
laatste bestaat nogal eens misvat ting. Dit is wellicht de oorzaak 
van het gebrek aan contact. Een bepaalde functionaris (geen minister) 
van regeringswege zou belast kunnen worden met het onderhouden van 
de relatie tussen regering en parlement. Deze hoeft geen lid van de 
Kamer te zijn. 

De heer Witte is van mening, dat de argumentatie in de 
toelichting iets uitgebreid kan worden. 

-̂ e y,003:7,1 •^'1
or vindt, dat men dit vraagstuk verschillend 

kan benaderen, zoals ook blijkt uit de opvattingen van de heren Cramer 
en Albrecht. De ene wil een ander systeem. De ander acht deze be
paling alleen te doctrinair. In de toelichting zou erop gewezen 
kunnen worden, dat het praktisch onmogelijk is beide functies te 
verenigen. Het is onwenselijk om de discussie, die in 1933 is ge
voerd weer te herhalen. Zo urgent is deze zaak niet meer. 

De heer Schol ten zou daarentegen de argumentatie in de 
toelichting niet willen richten op de praktische onmogelijkheid 
van combinatie van beide functies. 

De heer Witte v/ijst op de adviezen van de Wiardi Beekman-
stichting en hot centrum voor Staatskundige vorming, waarin op 
deze zaak diep is ingegaan. In de toelichting zal dat dan toch ook 
moeten gebeuren. 

- De -
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De heer Van der Hoeven acht het wenselijk om de argumen
ten van de heer Cramer op te nemen in de toelichting als tegen
wicht tegen de argumenten pro handhaving onverenigbaarheid. De 
historische verhoudingen kunnen tevens weergegeven worden. Uit 
het rapport dient ook te blijken, dat er ook nu reeds overleg 
plaatsvindt tussen de ministers en de kamerleden (waaronder hun 
eigen fracties), zonder dat dit tot bezwaren aanleiding geeft, 
liet dualisme wijst spreker af. Hij zou niet opgenomen willen zien, 
dat de staatscommissie daar voorstander van is. 

Bij navraag door de voorzitter blijkt, dab het standpunt 
van de heer Cramer wordt gesteund door de heer Albrecht, zij het dat 
deze laatste zijn mening anders argumenteert. 

Op verzoek van de heer Van der Hoeven zal in de toelich
ting worden opgenomen, dat een aantal leden hun standpunt niet 
baseren op theoretische argumenten, doch veeleer op praktische 
gronden. 

Bij stemming over de vraag, of de functies Minister-Staatssecretaris/ 
lid Sbaten-Generaal principieel gescheiden moeten blijven blijken 
10 leden voor handhaving te zijn: mevrouw Fortanier-De Wit, de 
heren Cals, Daudt, Gruijters, Jeukens, Kan, Meuwissen, De Pons, 
Scholten en Verbrugh, 

Terzake van de vermelding in artikel SïG- 7> tweede lid, van de 
vice--presid^ent van de Raad van State merkt de heer Cals op, dat 
die vermelding kan vervallen, In de toelichting op bladzijde 20 
(4e alinea) kan erop gewezen worden, dat de wet op de Raad van State 
een dienovereenkomstige wijziging kan ondergaan. 

A1 du s ' v o r d t b e s 1 o t e n. 

Bladzijde 18 

Over de daar vermelde alternatieven wordt gestemd. 

ALLtlUl^kiiLi--i ! burgemeester en voorzitter openbaar lichaam* 

5 leden zijn vóór toevoeging aan het tweede lid; mevrouw Fortanier-
De Wit, de heren Cramer, Daudt, Gruijters en Meuwissen, 

Alternatief 2 : iemand die met rechtspraak is belast. 

3 leden zijn voor opneming onder het tweede lidï de heren Daudt, 
Gruijters on Meuwissen. 

De heer Van der Hoeven acht deze formulering te ruim. 
^° v ° °r%i.t ber acht het mentaliteitsargument, gebruikt 

op bladzijde 20 ie alinea niet terecht. 
M e vr o uw Fo r t au i e r_T.D_e_jj.i_t 1 i ch t toe, d at b e d o e 1 d i s , 

dab de rechter een geestesinstelling moet hebben ten aanzien van 
zijn ambt, die verschilt van de wijze waarop de volksvertegenwoor
diger (soms eenzijdig) zich moet inzetten. De mentaliteit is niet 
in het geding, 

^° voorzitter wijst erop, dat dit alleen opgaat, als 
de rechter in functie is. 

- De -
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De heer Verbrugh is van mening, dat in de redenering 
van mevrouw Fortanior-Dc Wit ook de bekleders van een geestelijk 
ambt uitgesloten moeten zijn. 

Mevrouw Fortanier-0e Wit voert ter verduidelijking aan, 
dat de burgers het niet op prijs stellen, dat de rechter zich 
uitgesproken politiek gedraagt. 

De voorzitter vraagt zich af, of ze dan wel een actieve 
rol in een politieke partij mogen vervuilen. 

De heer Jeukens wil de leden van de rechterlijke macht 
wel toelaten tot de Eerste Kamer. 
Vervolgens wordt gestemd over een engere formulering: de leden 
van de rechterlijke macht. 
Voor opneming daarvan in het tweede lid zijn 4 leden: mevrouw 
Fortanier-I)e Wit, de heren Daudt, Gruijters en Mcuwissen . 

De heer Gruijters vindt deze formulering te eng. Te denken 
valt aan degenen, die het rechter-zijn als hoofdberoep uitoefenen, 
ook de administratieve rechter. 

De heer Meuwisscn vraagt aan de heer Jeukens zijn mening 
over de al of niet verenigbaarheid van rechterschap en kamerlid
maatschap uit het oogpunt van het toetsingsrccht. 

De heer Jeukens acht een beperking tot de rechterlijke 
colleges in hoogste instantie voldoende. 

Vervolgens wordt gestemd over toevoeging aan het tweede lid van de 
J formulering: zij, die ais hoofdberoep met rechtspraak zijn belast. 

Vóór toevoeging zijn 3 Iedo TL: mevrouw Fortanier-De Wit, de heren 
C r am ei', D au d t, Gr u i j t e r s en M e uw i s s e n. 

Het secretariaat wordt verzocht een betere formulering-
te vinden. 

3 : lid van een college, belast met administratieve 
rechtspraak in hoogste instantie. 

Voor opneming onder het tweede lid zijn 5 leden: mevrouw 
'Fortanier-De Wit, de heren Daudt, Gruijters, Jeukens en Meuwissen, 

De heer Schol ten merkt op, dat bij ook voor opneming 
van alternatief 2 en 3 is, als 'iet toetsingsrecht wordt ingevoerd. 

De heer Kan verwijst naar volgnummer 970, nr, 1, Het 
toetsingsargument, vermeld in de tweede alinea op bladzijde 20 
gaat niet op. De toelichting dient nader bezien te worden. 

Tegen opneming van alternatief 3 zijn 10 leden : de heren Albrecht, 
Cals, Donnor, Van der Hoeven, Kan, De Fous, Prins, Scholten, 
Verbrugh en Witte* 

A1 ter na t i e f 4 : ri j k s amb t e n a ar 

I Voor opneming zijn 2 leden; de horen Daudt en Gruijters. 

Het derde lid van artikel STG 7 

De voorzitter wijst op de aantekening van de heer Simons 
terzake (volgnr. 983/> waarin deze een termijn van 6 maanden voor-
s t a a t. 

- De 
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De heer Cramer merkt op, dat in het huidige systeem een 
minister, die zijn ambt tussentijds verlaat, geen kamerzetel 
onmiddellijk daarop kan bezetten. In Noorwegen en Frankrijk kent 
men het systeem van de plaatsvervanger voor de Minister in het 
parlement. Hij zou graag de mogelijkheid van het plaatsvervangend-
lidmaatsehap onderzocht willen zien. Persoonlijk is hij evenals 
de heer Simons voorstander van een termijn van 6 maanden. 

Bij stemming spreken zich 6 leden uit voor 6 maanden. 
Vóór 5 maanden spreken zich uit 5 leden. 
Voor 4 maanden spreekt zich de grote meorderheid van 

de commissie uil:. 

Het vierde lid van artikel STG 7 

De voorzitter is van oordeel, dab in de toelichting opge
nomen moet worden, dat van het vierde lid geen al te ruim gebruik 
gemaakt dient te worden. Toepassing van deze bepaling ziel hij onder 
meer ten aanzien van de eventueel te benoemen ombudsman. 

Op voorsbel van de heer Cals wordt besloten om het voor
beeld van de ombudsman in de toelichting op te nomen. Ook zal er
op gewezen worden, dat een r u i m e toepassing niet gewenst is. 

De heer Cals stelt voor o m de Co mmi s s a ri s van de Koning 
te schrappen uit het tweede lid en deze functie onder te brengen 
bij het vierde lid. Voor dit voorstel spreken zich uit: de heren 
Ca1s, Don ne r en Wi 11 e• 

De heer Kan vraagt zich betreffende de tweede zin van 
deze bepaling af, wat met het woordje "ook" bedoeld, wordt. 

De heer Cals is van mening , dat hierdoor een tweede moge-
1i j khe i d wordt geop end. 

Maar het oordeel van de voorzitter kan de tweede zin 
beter op de eerste plaats komen. Het woordje "ook" kan dan vervallen. 

Aldus wordt besloten. 
Mevrouw Fortanier-De Vit zou het juister achten om in de 

huidige eerste zin te spreken van: "met anderen dan in het tweede 
lid bedoelde uit openbare kassen bezoldigde ambten". 

Bladzijde 20 

De heer Pandt merkt op, dat in de tweede alinea, laatste 
zin, over het grondrechtskarakter van het passiel' kiesrecht gesproken 
wordt. Dit gebeurt eveneens op bladzijde 21, 5e alinea. In het licht 
van de eerder daaromtrent gemaakte opmerkingen, zal dit gewijzigd 
moeten worden. 

--*e yop.^zitter stelt voor, om hier eveneens tot uitdrukking 
te brengen, dat heb belang van het kiesrecht wordt onderstreept 
door de opneming daarvan onder de grondrechten. Daarbij kan opge
merkt worden, dat er zo weinig mogelijk beperkingen aangebracht 
dienen te worden in de vrijheid om iemand naar de kamer te zenden. 

De heer Jeukens is van mening, dat ook van belang is te 
vermelden, dat opneming van het kiesrecht onder de grondrechten mede
brengt, dat men nog voorzichtiger moet zijn met beperkingen dan men 
thans is. 

Aldus wordt besloten. 

- De -
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De heer CaIs stelt aan de orde de door de heer Cramer 
opgeworpen vraag omtrent het plaatsvervangend lidmaatschap van de 
kamer. 

De heer Cramer stelt in het algemeen het probleem: kan de 
minister eventueel zijn plaats in de kamer weer innemen. 

^e voorz' tter zou de oplossing daarvan aan de politieke 
partijen willen overlaten. 

De heer Albrecht acht een regeling hiervoor overbodig. 
De heer Kan vraagt, of het secretariaat na kan gaan, of 

de commissie-Van Schaik hierover iets gezegd heeft. Naar zijn mening-
heeft deze zich hierover uitgelaten. 

De heer Gruijters is wel voorstander van een regeling. 
De politieke partiien kunnen wel pressie uitoefenen. Het kamerlid, 
dat zou moeten verdwijnen, is echter gerechtigd te blijven zitten. 

De gedachte van de heer Cramer wordt gesteund door de 
heer Gruijters. 

Besloten wordt om in de toelichting aandacht aan deze 
kwestie te wijden. 

Bladzijde 23 
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Bladzijde 23 

De heer V/itte vraagt, of met bezoldiging uit openbare 
kassen ook is bedoeld de indirecte bezoldiging via subsidies daaruit 
(b.v. het bijzonder onderwijs). Er is een ontwikkeling gaande, v/aar
bij de overheid allerlei zaken niet meer zelf ter hand neemt, doch 
bepaalde instellingen lOOfo subsidieert. De vraag rijst of het ver
lenen van lOO/ö subsidie niet gelijkgesteld kan worden met bezoldi
ging uit "de openbare kas". Het secretariaat zal dit nagaan. 

Volgens de heer Jeukons gaat het in art. STG 7> vierde 
lid, alleen om rechtstreeks uit de openbare kas bezoldigde ambten. 
In subsidievoorwaarden kan dezelfde eis gesteld worden. 

Mevrouw Fortanier-De Wit acht van belang de overweging, 
dat de direct bezoldigde werknemer is van de overheid. Dan gaat het 
probleem spelen, dat de controleur en de gecontroleerde in een per
soon verenigd zijn (b.v. onderwijzer-wethouder). Een dergelijke 
combinatie is niet wenselijk en vindt ten aanzien van de onderwijzer 
bij het openbaar onderwijs-gemeenteraadslid ook niet plaats. 

^e voorzitter merkt op, dat de situatie bij de gemeente
raden wel anders ligt dan bij de Staten-Generaal. In hoeverre kun 
je echter bij regeling van de gevolgen de direct-bezoldigden met de 
indirect bezoldigden gelijk stellen. 

In de laatste alinea op bladzijde 23 zou de heer Daudt 
"krijgslieden" tussen aanhalingstekens willen plaatsen. Aldus wordt 
besloten. 

De heer Ca Is wijst op de aantekening van de heer Simons 
(volgnr. 983). Besloten wordt in de toelichting te vermelden dat de 
dienstplichtige militairen vallen onder de uit de openbare kas bezol
digde ambten. 

Bladzijde 24 (art. S.TG 8). 

^ e y9.9?-Ttl.."kt'.g_r vraagt zich af, of art. STG 8 zo belangrijk 
is, dat het in de Grondwet moet staan. De Kieswet zou het kunnen 
regelen. 

De heren Cals_ en Schol ten zien hierin een waarborgbepaling 
inzake het eigen recht van de Kamer. 

De heer Daudt acht de bepaling tevens waardevol. 
De heer Ca Is wijst op de desbetreffende aantekening van 

de heer Simons (volgnr, 983). 
Volgens de voorzitter houdt de formulering: "volgens regels 

door de wet te stellen" in, dat buiten de kamer niemand het recht 
heeft op dit gebied iets te regelen. Dus ook de Kiesraad niet, zoals 
thans v/el het geval is. 

Besloten wordt, dat het presidium deze kwestie nader zal 
bezien. 

Bladzijde 23 (art. STG 9) 

^ e voorzitter zou het beter achten om deze bepaling b.v. 
te plaatsen bij artikel STG 4. De formulering zou dan kunnen zijn: 
de wet regelt het kiesrecht met inachtneming van de volgende bepa
lingen. Dit bekort bovendien de Grondwet• 

De heer £al_s_ wijst op het gestelde onder N.B. op deze 
bladzijde. 
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De heer Schol ten merkt op, dat op bladzijde 25 een minder
heidsstandpunt is weergegeven, alleen om ter zake een beslissing 
in de plenaire vergadering uit te lokken. 

-̂ G voorzitter sluit zich aan bij dit minderheidsstandpunt. 
Besloten wordt om in het rapport geen melding te maken van 

de samenstelling van deze minderheid. 

Bladzijde 25 (art. STG 10) 

Besloten wordt om in de toelichting een passage op te 
nemen, waarin aandacht gewijd wordt aan de vraag, waarom men is 
afgeweken van art. 97 Grondwet, waarin gesproken wordt van "mach
tiging door de Koning"(volgnr. 970). 

De heer Kan vraagt, hoe do eedsaflegging door de voorzitte 
plaats moet vinden. Dit zal nader bezien worden in het p r o s i d ium. 

Bladzijde 26 (art. STG 11) 

De heer Cramer acht het wenselijk om in het tweede lid te 
spreken van: de Kamers hebben een griffie; zij benoemen de ambte
naren van deze griffie; deze kunnen niet lid van de Staten-Generaal 
zijn, Een zodanige formulering sluit beter aan bij de bestaande 
ontwikkelingen, die onder meer geleid hebben tot gemeenschappelijke 
griffie-werkzaamheden voor beide Kamers. 

De vo o r z i11 e r merkt op, dat het de vraag is of dit gewaar
deerd wordt door de departementen, die nu soms al te maken hebben 
met een bepaalde griffier, die zich te veel in de stof vastbijt. 

Opneming in de Grondwet van de incompatibi 1.1 tei t voor 
andere ambtenaren van de griffie dan de griffier acht hij niet 
wenselijk. Dat kan bij wet geregeld worden.. 

De lieer Jeukens wijst erop, dat dit artikel het recht van 
d e K a ra e r v a s i, 1 egt ten op z ie 11 te van d e x • e g e ring. De benoe m i n g dient t e 
geschieden dooi- de kamer en niet door de regering of door een com-
m.1 ssi e uit de kamer. 

Het presidium zal dit artikel nader bezien. 
Betreffende de opmerking van de heer Simons (volgnr. 933) 

over de termijn van benoeming van de voorzitters, wordt besloten 
hieraan in de toe lichting aandacht te geven. Regeling daarvan kan 
aan het Reglement van Orde overgelaten worden. 

Bladzijde 27 (art, STG 12) 

Besloten wordt om de redactie van het voorste I-Simons in 
te voegen in dit artikel (volgnr. 9<Qo). 

Bladzijde 2? (art, STG 13) 

De heer Verbrugh merkt op, dat ontbinding een recht van 
de Koning is. Deze domineert daarbij over de ministers. Er is 
sprake van een speciale positie van de Koning ten aanzien van het 
ontbindingsrecht. Spreker verwijst naar de Verzamelde Werken van 
Kamplmisen, bLz. 21. Dit blijkt onder meer uit het vierde lid van 
artikel 82, Grondwet. Het argument in de toelichting, dat de Raad 
van State geen misbruik zal maken van het ontbindingsrecht, acht 
spreker weinig zeggend. 

- De -
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De voorzitter wijst erop, dat ontbinding ook mogelijk moet 
zijn, als de Raad van State het koninklijk gezag waarneemt. 

De heer Verbrugh is het ermee eens, dat de huidige situ
atie, waarin art. 82, vierde lid geldt, tot enige stagnatie aan
leiding kan geven. Art, 82, vierde lid zou hij echter willen hand
haven. 

Dit voorstel wordt niet gesteund, 
De heer Gruijters verklaart zich als enige voorstander 

van het alternatief, dat bij dit artikel is geformuleerd. 
Betreffende de opening en sluiting merkt de voorzitter op, 

dat schrapping van de sluiting complicaties kan geven, in het geval 
van ontbinding van de kamer kan de verhouding tussen kamer en rege
ring zodanig zijn, dat sluiting van de zitting noodzakelijk is ten 
einde obstructie van de zijde van de kamer te voorkomen. Spreker 
wijst hierbij op art. 45, tweede lid van de proeve, waarin wel voor
zien is in sluiting. 

De heer Ca_l_s_ zou een sluiting op de gronden als door de 
voorzitter weergegeven, "détournement de pouvoir" vinden. 

De heer Grtiijtors is van mening, dat de sluiting voor 
politieke doeleinden gebruikt kan worden. De kamer moet kunnen 
blijven zitten, ook als zij het niet eens is met de regering. Er 
moet geen regering zijn zonder parlement. 

De vcorzit ter vraagt, of het verantwoord is wel de bevoegd
heid tot ontbinding te geven, doch niet die tot sluiting. 

De heer Scholten is van mening, dat de kiezers hun oordeel 
kunnen geven over de beslissing van de regering tot sluiting van de 
kamer. In zoverre is sluiting niet ondemocratisch. Overigens kennen 
we de sluiting thans ook. 

^G vcorzitter wil dit middel wel achter de hand houden, 
als samenwerking met de kamer onmogelijk is. 

De lieer Witte vraagt zich af, wat de kamers aan obstructie 
kunnen plegen. 

De heer Van der Hoeven merkt op, dat tot op het moment, 
waarop de ontbinding op termijn is ingevoerd, een systeem heeft ge
functioneerd, ais door de voorzitter voorgestaan. Een garantie tegen 
een onredelijk gebruik van de bevoegdheid tot sluiting is gelegen 
in het oordeel van de kiezers over elke handeling van de regering. 
Het is de vraag, of de sluiting uitdrukkelijk in de Grondwet vermeld 
moet worden. 

De heer Gruijters acht de bevoegdheid tot ontbinding al 
voldoende. 

De lieer Van der Hoeven is van oordeel, dat de ontbinding 
zowel tegen de regering als tegen de kamers gericht kan zijn. 

De heer Schol ten acht het veiliger om de huidige situatie 
te handhaven. 

De heer Cals voert aan, dat de opening en sluiting histo
risch gefundeerd jrs~y Volgens de huidige Grondwet komt het parlement 
een keer per jaar bijeen, In dat systeem past opening en sluiting. 
De subcommissie is uitgegaan van de permanentie van de Staten-
Generaal. De ontwikkeling, die de voorzitter heeft geschetst, zou 
hij bijzonder ongelukkig vinden. Hij wijst erop, dat de troonrede 
in het voorstel van subcommissie II wel blijft bestaan, eventueel 
verbonden aan de jaarlijkse uiteenzetting van het beleid. 

- De -
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1 

De heer Kan zou de sluiting villen handhaven. 
^e voorzitter adstrueert zijn mening door erop te vijzen, 

dat de kamer na hot ontbindingsbesluit de ene na de andere motie kan 
indienen. De regering moet daar dan steeds bij aanwezig zijn. Dit 
kan te ver gaan. 

De heer Gmijters ziet dit niet als bezwaar. De regering 
kan ervan uitgaan, dat de kamer ontbonden is en de moties naast 
zich neerleggen. De ministers behoeven dan niet te verschijnen in 
de kamer. 

De heer Jeukens steunt het voorstel van de voorzitter, 
echter gekoppeld aan de handhaving van de mogelijkheid tot ontbin
ding op termijn. 

De heer Scholten vindt, dat de stelling van de heer 
Gruijters, dat de ministers niet behoeven te verschijnen, in liet 
licht van de verschijningsplicht van de ministers (art, STG 19) 
niet opgaat. 

De heer Prins is van oordeel, dat die verschijningsplicht 
niet geldt in dit geval. 

De heer 5-̂ Li-ji~.r-2. m e r^^ °V t &a^ ^e n e v°°g dh e i d tot slui
ting in de historie is gebruikt om de positie en invloed van de 
koning te benadrukken. 

De lieer Cals distantieert zich van de argumentatie van 
de voorzitter. 

De heer Van d_ °j'.__̂  ° eVJ'n. z^e^ niet in, dat de kamer tijdens 
de ontbin speriode alleen maar gaat obstrueren. Hij kan meegaan 
ra e t h e t v o o r s t e 1 v a n d e s ub c o min i s s i e. 

Bladzijde 29 (art. STG 1.4) 

De voo Ler doet de suggestie om alleen de opening op 
te nemen, eventueel in art» STG 14. Dit hoeft geen sluiting in te 
houden. Hij vijst hierbij op Engeland, vaar geen voorafgaande slui
ting p 1 a a t s v i n d t, 

De heer Cals wijst op de door de subcommissie gebezigde 
argumenLalie : permanentie van de Sta ten-Generaal, Die wordt door-
b ro k e n d o o r d e o p e 11 i ng o f s1uit i n g, 

De heer Gruijters merkt op, dat de jaarlijkse opening 
wordt vervangen door de uiteenzetting van het beleid. 

^ e ^L!ï2J£Zj Lkli^IL 1 e e 3 ̂  c' 'l i- n i e ̂  i n d e toelichting. 
De heer Cals is liet eens met de heer Gruijters. De uiteen

zetting zal plaatsvinden op dezelfde tijd als waarop de troonrede 
nu wordt uitgesproken. 

^° voorzitter heeft voorkeur voor opening troonrede en 
uiteenzettin<J; tez<ime\\. 

D e 11 e o r De P_ou s refereert aan de d i s c u s s i e s over 11 e t 
budgeti'RyjlA. v a n ^e Eerste Kamer, Pas als daarover en de verdere-
p o s i t i e v a n d e Eerste K a in e r een b e s I i s s i. n g is genomen, ka n men o v e r 
a r t. S T G 1 4 e e n b e s L u i t n e m e n, 

^ e VQorzi tter vil in principe nu over bet handhaven van 
de opening en de troonrede een. besluit .nemen. Hij v/ijst erop, dat 
liet instituut van de derde dinsdag van september sterk onder het 
publiek leeft, liet is overigens slechts, zij het waardevolle, franje 

De heer <; ters vindt, dat de franje van de troonrede 
de verke 1i ikheid ve rhu11. 

De 
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De heer Daudt wijst op de toelichting, waarin gezegd 
wordt, dat de subcommissie Prinsjesdag wil handhaven, doch dat een 
regeling daaromtrent in de Grondwet niet nodig is. 

Bij stemming blijkt, dat 7 leden voor vermelding van de 
opening (naast de uiteenzetting) zijn in artikel STG 14: de heren 
Donner, Jeukens, Kan, De Pous, Prins, Schol ten en Verbrugh. 

Tegen zijn 4 leden: de heren Cramer, Daudt, Gruijters 
en Van der Hoeven. De beren Cals en Witte onthouden zich van stem
ming o 

Besloten wordt het artikel verder naar het Presidium te 
verwijzen. 

De vergadering wordt gesloten om 18.15 uur. 
De volgende vergadering zal de rest van het rapport 

Staten-GeneraaJ. vanaf art. STG 15 behandeld worden. 
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